
بازار 70 میلیارد دلاری جواهرات هند در تیررس چابهار!

چابهارتایمز برای بررس نقش مل و بین الملل چابهار با ابوالفضل ظهره وند، سفیر پیشین ایران در افغانستان و ایتالیا، گفتوی انجام

داده که در ادامه از نظر م گذرد:

 

در حال حاضر منطقه آزاد چابهار به عنوان قطب انرژی ایران به ویژه در خصوص محصولات پتروشیم، چه بازارهای هدف را میتواند

پوشش دهد؟

محصولات پتروشیم بازارهای گسترده ای دارد و چون در حوزه های مختلف قابل استفاده است تقاضای نسبتا پایداری دارد.ما باید

علاوه بر بازارهای سنت که داشتیم بازارهای جدیدی را در آفریقا،آمریای لاتین،آسیای میانه و قفقاز داشته باشیم و این موضوع

بست به هنر  بخش بازاریاب شرکت های پتروشیم دارد که بتوانند با کم سفارت خانه ها بازارهای جدیدی را پیدا کند. نباید روی

ی  بازار سنت متمرکز بمانند زیرا مسئله تحریم ها کماکان ادامه دارد و درواق درآمد این محصولات مهم است.نته دیر این است 

بعض از کشورها هستند که آمادگ این را دارند که با ما تجارت پایاپای داشته باشند بنابراین ما میتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم

چرا که میتوانیم هم  نیازهای آن ها را تامین کنیم و متقابلا برداشت خودمان را به جای پول آن کالای مورد نیاز را انجام دهیم.بنابراین

هماهن با بخش های که واردات کالاهای اساس را انجام مدهند خیل مهم است چون ما میتوانیم در این عرصه از این ظرفیت

کنیم که متاسفانه در حوزه کالاهای اساس شناسای و کالاهای اساس میتوانیم ظرفیت جدیدی را برای پتروشیم استفاده کنیم و حت

هم به صورت سنت ما روی چندین بازار خاص متمرکز هستیم و برای بازار جدید اقدام صورت نرفته است.

 چابهار چونه میتواند از پتانسیلهای ترانزیت خود در جابجای انرژی از شرق و جنوب غرب آسیا تا شمال اروپا استفاده کند؟

چابهار ی منطقه آزاد است.و باید در سط مل رو آن کار شود و منظور از سط مل بخش های مختلف است که با سیاست های

خارج و با مسائل کلان اقتصادی مرتبط هستند.و این بخشها باید طوری برنامه ریزی کنند که این ظرفیت بالقوه در چابهار فعلیت پیدا

کند.قراربود خط راه آهن از چابهار  وصل شود به زاهدان و از زهدان هم به ترکمنستان و آسیای میانه وصل شود که این موضوع مربوط

به محدوده ظرفیت های چابهار نیست بله بخش های دیر مربوط به دولت باید این کار را انجام میدادند.هندی ها آن نقش بایسته ای

را که برخ انتظار داشتند نتوانستند اجرا کنند.هم اکنون ایران در قرارگاه خاتم از قرار متوصل به این کار است و وارد میدان شده است

بنابراین ما باید به این موضوع به دری نقشه راه بین مل ناه کنیم بعد ظرفیت چابهار را در این نقشه تعریف کنیم.خود چابهار

ظرفیت بالقوه و بالفعل در اختیار  دارد که دارند کار انجام میدهند.البته مدیریت چابهار و مدیران چابهار وظیفه دارند که برنامه سازی

کنند و بتوانند تبلیغات خوب را در داخل و هم در ارتباط با کشورهای که نیاز به این راه دارند  انجام دهند مثل کشورهای س آی

اس،آسیای میانه و حت طرف های چین.ما باید برای این موضوع طرف های چین را به نوع با این موضوع درگیر کنیم چرا که چین

قطعا در آن جاده ابریشم دریای خود و همچنین برای دسترس آسان تر به آسیای میانه قطعا به این ظرفیت نیاز دارد.و این موضوع نیاز

به ی دیپلماس دارد که ی بخش آن به وزارت خارجه و بخش دیر مربوط به مدیران چابهار است که بتوانند با ابتار عمل تجار

به آب گرم این موضوع برایشان قابل توجه است  ول روس ها را دعوت کنند.چون روس ها برای دسترس دولت مردان و حت ،چین

ی بخش از آن  به خودمان بست دارد که بتوانیم ی دورنمای روشن از آینده هماری و سرمایه گذاری در این حوزه برایشان

ترسیم کنیم.

 منطقه آزاد چابهار  در چه زمینههای در خصوص اقتصاد بدون اتا به نفت میتواند نقشآفرین کند؟



چابهار و به صورت کل مناطق اینونه که تحت عنوان منطقه آزاد تجاری میویند فلسفه وجودی  آنها این بود که سوی پرش

صادرات باشند. بنابراین ی بخش آن این است که ما بتوانیم از ظرفیت های چابهار به پشتیبان دولت در عرصه های های مختلف 

استفاده کنیم تا تولید کننده های که ارزش تولید دارند بتوانند در چابهار به این ظرفیت دست پیدا کنند و این موضوع بست به مدیریت

چابهار دارد که بتواند تشویق کند که چابهار به عنوان میزبان تولیدات ایران و برقراری و برگزاری نمایشاه های بین الملل موجب شود

کشورهای س دارد  در شمال کشور روس ها و برخ خوب که ما بتوانیم کالاها را صادر کنیم و بازار پیدا کنیم. چابهار ظرفیت توریست

آی اس هستند که زمستان های خیل طولان دارند بنابراین آنها علاقه مند هستند که بتوانند به چابهار سفر کنند و از ظرفیت دریای آن

استفاده کنند.به نظر من برای دور زدن تحریم مناطق آزاد ظرفیت بسیار خوب هستند که ما از این ظرفیت خیل نظام مند استفاده

نردیم.انتقالا کالاهای تنولوژی میتواند در دستور کار مردم منطقه آزاد باشد واردات کالاهای اولیه که نیاز به فرآوری دارند باید در

چابهار و مناطق اینونه برنامه ریزی صورت گیرد مثل سن های قیمت.در خصوص سن های قیمت چابهار  نقطه بسیار خوب است

که میشود از طرف آفریقا،سریلانا،افغانستان و پاکستان در این جا مواد وارد و فرآوری شود و بعد از اینجا صادر شود.شهر دب به هاب

تولید  و خالص کردن طلا تبدیل شده است در حالیه بازار  تولید طلا را ما خیل بهتر از امارات ها میتوانیم در دست بیریم.هماری

ما با هندی ها متوانست در این عرصه باشد که شاید بنا به ملاحظه های  مختلف نتوانستند و نخواهند که در حال حاضر روی راه آهن

سرمایه گذاری داشته باشند اما شرکت های بزرگ در هند هستند که متوانند در این حوزه کار کنند.که در این صورت چابهار باید

برای تولید داخل وی صادراتیرد که این کالاها سرا در نظر ب به صورت مشخص کالاهای خاص کار کند یعن تخصص

شود.کالاهای مثل سن های قیمت که در کشور هند سالانه بال بر ۷۰میلیارد  دلار فروش آن  و این حجم بسیار عظیم است که

اقتصاد هند بر این پایه گردش دارد.کشور تایلند از همین طریق توانسته به پایتخت جواهر جهان تبدیل شود.

را داریم که با ی ر و دست نخورده ایبنادر ب برخوردار است ما در این منطقه حت منطقه سیستان و بلوچستان از ظرفیت بالای

برنامه ریزی دقیق و بلند مدت در اینجا میتوانیم شاهد این باشیم که از این ظرفیت بسیار  مهم اقتصادی استفاده کنیم.

 عملیات اجرای انتقال آب از دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان به ویژه شهر چابهار، آغاز شد؛ این موضوع چه تاثیری در

توسعه تنها منطقه اقیانوس ایران دارد؟

اثیرانتقال آب روی توسعه مل است.چابهار ظرفیت دارد که متوانند به راحت آب را در آنجا شیرین کنند و جای نران هم نیست که

به خاطر افزایش خلوص نم در آب های مربوطه تاثیرات اکو سیستم داشته باشد و این فرصت بسیار خوب است  نقش چابهار

میتواند موقعیت استراتژی خوب به چابهار برای تامین آب میدهد. چابهار باید نقش تامین آب پایدار را بازی کند.واقعیت این است

که شرق کشور ما در آیندهای نه چندان دور کماکان بحران آب  مواجه خواهد شد و به نسبت توسعه  در این بخش از کشور رشد  میند

وابست به آب هم بیشتر میشود. ما نمتوانیم آب را از از مناطق مثل تاجیستان ترانزیت کنیم چون از نظر امنیت هم به صلاح

نیست و معلوم نیست که ادامه پیدا کند. و نه میتوانیم به این موضوع امیدوار باشیم که افغان ها بتوانند به ما آب بدهند.

ضمن اینه اگر ما آب را به این شیوه تامین کنیم هم توسعه اقتصادی خواهیم داشت هم اهرم سیاس خوب در تعاملات با کشورهای

پیرامون از جمله افغانستان خواهیم داشت .لذا افغان های که تلاش داشتند ازمسئله اهرم آب علیه ما استفاده کنند این اهرم کاملا از کار

خواهد افتاد و هم اکنون شرق کشور ما توانسته تا حدودی زیادی آب خود را تامین کند .چابهار باید روی این قضیه سرمایه گذاری

بسیار  مهم را انجام دهد و البته تنولوژی کشاورزی هم باید به آن توجه شود زیرا آب که در اینجا به دست م آید آب گران است

بنابراین ما  باید با استفاده از تنولوژی های روز صرفه های اقتصادی را در مصرف آب را تامین کنیم.

 اخیرا صحبت های زیادی درباره جایزین مسیر چابهار به جای کانال سوئز مطرح شده است، چونه میتوان این استراتژی ترانزیت را

به سرعت، عملیات کرد؟

کانال سوئز و چابهار هر کدام جایاه خودشان را دارند زیرا کانال سوئز مقصدی است بین آسیا به سمت مدیترانه و بالعس ضمن



اینه جایزین هم ندارد مشروط بر اینه ما بتوانیم راه ترانزیت خود را از چابهار به سمت شمال و غرب عملیات کنم در این صورت

قطعا از ظرفیت کانال سوئز کاسته خواهد شد.خط راه آهن میتواند جایزین این راه طولان شود که بار باید برود از باب المندب به

دریای سرخ و از آنجا  برسد به کانال سوئز.در حالیه این مسیر  در اینجا برای دنیا مسیر ارزان خواهد بود.

کنند تلاقها در منطقه دنبال م ها و غرب ایبا مسائل راهبردی که آمری ما باید بدانیم که مسئله ظرفیت  ژئوترانزیت ایران به نوع

دارد که این بست به هنر دیپلماس ما دارد و اینه ما در مناسبات بین الملل خود تا چه اندازه توفیق پیدا کنیم تا در تراز ی قدرت

موثر و بازیر معادلات را به نف خودمان تغییر دهیم.اگر این معادلات تغییر پیدا کند قطعا ظرفیت ژئوترانزیت ایران که ی موهبت

اله است و ایران را به هاردلند تبدیل کرده است فعلیت پیدا میند و در معادلات منطقهای و جهان ایران  تحول ایجاد میند.

به نظر من مقامات که در این رابطه  هستند باید دیدگاه بلندت مدت داشته باشند نه کوتاه مدت.چرا که در کوتاه مدت چالش ما با

آمریای ها و غرب ها و دشمنان مان  ادامه خواهد داشت اما در بلند مدت میتوانیم نتای خوب داشته باشیم.خط لوله گاز را به

پاکستان کشیده ایم اما به پاکستان ها اجازه بهره برداری ندادند.در آینده نه چندان دور به علت تغییرات که در منطقه ایجاد میشود

پاکستان ها رجوع و از این ظرفیت استفاده خواهند کرد.بنابراین سایر راه ها هم به همین صورت.

روابط ما با روسیه و چین باید ی  وض راهبردی پیدا کند و در سایه این تغیرات معادلات راهبردی آن وقت ما میتوانیم بویم که

چابهار میتواند تا حدودی جایزین ظرفیت های کانال سوئز شود ول در حال حاضر راه کم طولان است.

 


